



July 2006

Vol. 6 No 15

juillet 2006

MESSAGES TO THE CHURCH IN CANADA

by : Francis G. Morrissey, o.m.i.
Magistral Chaplain

During the year 2006, the Bishops of Canada are making what is known as their ad limina visit to Rome, where they meet with the Holy Father and the various officers of the Roman Curia. On the occasion of their visits, the Pope addresses them. Our Bishops are going to Rome in four separate groups representing the four regions of the country. These four addresses of the Pope will constitute his special message for Canada. To date, two of the groups have conducted their visits; the remaining two will go later this year. However, given the fact that we already have two of the Pope's messages to the Church in Canada, we can examine five of the specific points he has chosen to raise to date

1. In view of the fact that, in 2008, Canada will be hosting the International Eucharistic Congress, he invites all of us to renew our recognition of the importance of the Eucharist, by trying to rediscover the essential place that it must have in our lives. If our faith is to increase and to be expressed coherently, the Eucharist must be considered to be vital. This means, obviously, regular attendance at Mass, as well as at other devotions, such as spiritual Communion, centred on the Blessed Sacrament.

2. He then mentions that having lived and proclaimed the presence of the Risen Lord, it follows that the faithful will have at heart to be evangelizers and witnesses in their daily life. The faithful who are acting as evangelizers proclaiming the Good News in various ways must also have a thirst for renewal. In a particular way, religious men and women proclaim that God alone can give fullness to human existence.

3. To strengthen the communion of the Church, fidelity to the Church's teachings is also a prerequisite. This calls for good catechesis, giving youth access to Christ and to a new discovery of who Christ is. He reminds us at the same time that the Church's tradition is alive! He also challenges young Catholics "to take up the rewarding challenge of catechetical service and share in the satisfaction of handing on the faith."

MESSAGES À L'ÉGLISE CANADIENNE

par : Francis G. Morrissey, o.m.i.
Chapelain magistral

Au cours de l'année 2006, les évêques du Canada accomplissent ce qui s'appelle leur visite ad limina à Rome, où ils rencontrent le Saint Père et divers cadres de la curie romaine. Le pape prononce une allocution au cours de ces visites. Nos évêques se rendent à Rome en quatre groupes distincts représentant les quatre régions du pays. Les quatre allocutions du pape constituent le message particulier qui s'adresse au Canada. Jusqu'à présent, deux groupes ont complété leurs visites; les deux autres se rendront à Rome plus tard cette année. Toutefois, étant donné que nous avons deux des messages que le pape adresse à l'Église du Canada, nous pouvons étudier cinq des principes spécifiques qu'il a choisi de soulever jusqu'à présent.

1. Étant donné que le Canada accueillera le Congrès eucharistique international en 2008, il nous invite à renouveler notre connaissance de l'importance de l'eucharistie en essayant de redécouvrir la place essentielle qu'elle doit tenir dans nos vies. Si notre foi doit augmenter et s'exprimer d'une façon cohérente, l'eucharistie doit être considéré comme étant fondamentale. Naturellement, cela signifie une assiduité régulière à la messe, la pratique d'autres dévotions, comme la communion spirituelle, basée sur le saint sacrement.

2. Il mentionne ensuite qu'ayant vécu et ayant proclamé la présence du Seigneur ressuscité, il s'ensuit que les fidèles auront à cœur d'être des évangélisateurs et des témoins dans leur vie quotidienne. Les fidèles qui agissent en qualité d'évangélisateurs proclamant la Bonne Nouvelle de différentes manières doivent aussi manifester une soif de renouveau. Dans une forme particulière, des hommes et des femmes pieux « proclament que seul Dieu peut donner sa plénitude à l'existence humaine. »

3. Afin de renforcer la communion de l'Église, la fidélité à ses enseignements est un prérequis. Ceci exige une bonne catéchèse donnant à la jeunesse un accès au Christ et à

EPISTULA

Published by the Canadian Association of the Sovereign Military Hospitaller Order of Malta.

The material submitted by the member of the Order will be published in the language in which they have been written.

The material concerning the affairs of the Order will be published in the two official languages.

EPISTULA

Publié par l'Association canadienne de l'Ordre Souverain Militaire Hospitalier de Malte.

Les articles soumis par les membres de l'Ordre, seront publiés dans la langue dans laquelle ils ont été rédigés. La matériel concernant les affaires de l'Ordre sera publié dans les deux langues officielles.

Éditeur / Rédacteur:

Executive Council /
Conseil Exécutif:

Président / Président
Peter QUAIL

Vice-President / Vice-Président
Dr. André A. Morin
Chancellor / Chancelier
Lionel J. Lavallé
Hospitaller / Hospitalier
Dr. Luigi A. Castagna
Treasurer / Trésorier:
Gordon A. Mackay QC
Master of ceremonies /
Cérémoniaire
Pierre Aubin
Hystoriographer
Historiographe
Dr. Robert Pichette

Regional Vice-Presidents /
Vice-Présidents Régionaux:

Atlantic - Atlantique
Frank J. Crothers
Deputy - Député
James R. Gogan
Quebec - Québec
vacant

Montreal - Montréal
Me Jacques Périgny
Toronto

Dr. John J.F. Kennedy
Ottawa

J. Andrew Dowle
Vancouver

Francis McCullough
Councillors (Directors) /
Conseillers:

Wilbrod Leclerc
John S. Grant QC
Dr. Jean-Marc Guilé

Vice-President, Brigades /
Vice-Président, Ambulanciers:
J.A. Henri Pelland

Chief Chaplain
Chapelain principal
Mgr Norbert Lacoste, P.H.

Executive Director /
Directeur général:
Wedigo Graf von Schweinitz



4. A fourth point is to ask everyone in Canada to pray in a special way for vocations to priesthood, consecrated life, and the dedicated lay apostolate. The Pope speaks of "confident prayer" in this regard, leading others to the joy of giving themselves fully

5. Finally, given our cultural situation, we must be careful not to promote a vision of humanity that would be indifferent to Christ's beckoning light, which would deprive ordinary men and women of the experience of genuine hope. All of us are called to be persons of hope.

These five points trace out quite a direct and challenging programme for all of us. Let us take the Holy Father's words to heart and make of our lives a continual proclamation of the good news of Jesus Christ.

MONTREAL

On March 25, some twenty members from the Montreal area held their annual Lenten retreat. The interveners were Msgr. Lacoste, Father Poisson and Dr. André Morin. A mass concluded the exercise.

More than a hundred persons attended the Annual Recognition Dinner which honours the work of our volunteer auxiliaries at Saint Joseph's Oratory, the Centre d'accueil de Lachine, the Centre Bruchési, the Centre Émilie Gamelin, and at the Sanctuaire Notre-Dame-du-Cap. Sixty Auxiliaries were honoured. Among them, Mssrs. Stéphane Bellerive, René Parent and Yves Schelling who were awarded Silver Medals; Sister Rita Drouin, Mrs. Clothilde Morin and Mr. Gilles Laporte were awarded Bronze Medals. Certificates of Merit were presented to Mssrs. François Deshaies and Pierre Tétrault, while certificates of recognition of services were awarded to Mr. Jean-Baptiste Georges (25 years) and to Mrs. Laurette Letendre (15 years). Dinner had been organized by our confrere J. Henri Pelland and was presided by Dr. André Morin who represented our President, His Excellency Peter Quail.

On Saturday, June 10, some fifteen members took part in a pilgrimage to the Sanctuary of Our Lady of Lourdes in Rigaud, Qc. Following recitation of the beads and mass, those present met for a confraternal meal at the residence of one of the members.

nouvelle découverte du Christ lui-même. Le pape nous rappelle aussi que la tradition de l'Église est vivante! Il met aussi les jeunes catholiques au défi « de prendre le risque qui en vaut la peine du service catéchétique, et de partager dans la satisfaction de transmettre la foi. »

4. Un quatrième thème s'adresse aux canadiens pour qu'ils prient d'une façon toute spéciale pour les vocations à la prêtrise, la vie consacrée et l'apostolat laïc dévoué. Le pape parle « d'une prière confiante » dans ce domaine en invitant les personnes à la joie de se donner personnellement en entier.


5. Finalement, compte tenu de notre situation culturelle, nous devons être attentif à ne pas promouvoir une vision de l'humanité qui serait indifférente à la lumière bénéfique du Christ, ce qui priverait les hommes et les femmes ordinaires de la connaissance de l'espoir authentique. Chacun d'entre nous est appelé à être une personne d'espoir.

Ces cinq principes tracent un programme très précis et stimulant pour chacun d'entre nous. Écoutons les paroles du Saint Père et faisons de nos vies une proclamation continue de la Bonne Nouvelle de Jésus-Christ.

MONTRÉAL

Le 25 mars dernier, une vingtaine de membres de Montréal ont tenu leur recollection annuelle du carême. Les intervenants furent Mgr. Lacoste, l'abbé Poisson, et Me André Morin. Le tout se termina par la sainte messe.

Dîner de reconnaissance des auxiliaires. Ce dîner annuel reconnaît le travail de nos auxiliaires bénévoles à l'Oratoire St-Joseph, au Centre d'accueil de Lachine, au Centre Bruchési, au Centre Émilie Gamelin, et au Sanctuaire Notre-Dame-du-Cap. Plus de cent personnes y assistèrent. Soixante auxiliaires ont été honorés. Parmi eux, MM. Stéphane Bellerive, René Parent, et Yves Schelling recurent une médaille d'argent; Sr Rita Drouin, Mme Clothilde Morin et M. Gilles Laporte reçurent une médaille de bronze. On présenta des Certificats de mérite à MM. François Deshaies et Pierre Tétrault, et des Reconnaissance de service à M. Jean-Baptiste Georges (25 ans) et Mme Laurette Letendre (15 ans). Le dîner avait été organisé par le Chevalier J. Henri



For Corpus Christi, on June 15, members were invited to attend mass in Longueuil's co-cathedral and to take part in the procession through the City streets. The ceremony ended at the altar of repose near the co-cathedral.

Our Patron's Feast, Saint John the Baptist, was celebrated on June 16 in Notre-Dame Basilica. Members, guests and auxiliaries took part. In his homily, His Eminence Édouard, Cardinal Gagnon, p.s.s., Bailiff Grand-Cross of Honour and Devotion, reminded the members of their duty to defend the Faith and the Church against the recent onslaught of books and films who deny the divinity of Jesus. The Messieurs de Saint-Sulpice hosted a luncheon in the refectory of the Saint-Sulpice Seminary, adjacent to the Basilica, a building erected in 1657.

OTTAWA

Members met on March 25 for a Lenten retreat presided by Father Andrea Spatafora, M.S.F., Chaplain of Magistral Grace.

We have launched our annual fund-raising campaign for our plan of health services to homeless persons who are attended by the Shepherds of Hope. This year, we have begun to furnish the services of a nurse one evening during the week but we hope to be in a position to offer two evenings every week next year.

TORONTO

The Lenten retreat was held on Saturday morning March 25th at the Cardinal Flahiff Centre. And was attended by 23 Knights and Dames. The mass and Lenten reflection at 11am was followed by a luncheon break. Our reflection continued in the chapel after lunch. Father Katluski gave a most salutary talk which was followed by an opportunity to have the Sacrament of Reconciliation.

Our mass for the St. John the Baptist day will be held at noon on June 22nd. At the Cardinal Flahiff Centre. It will be followed by a luncheon at the Bloor Street Diner on a pay your own way basis.

VANCOUVER

Eleven members and auxiliaries made the pilgrimage to Lourdes, France, last spring with three associations. They accompanied a malade with terminal cancer.

Three members were invested in the Order on June 3rd: Countess Gabrielle Marie Komorowska, Alexander Francis de Cosson, and Dennis Maximillian Molnar. The next occasion to meet will be for our patronal feast on June 24th.

On August 19th, members will participate in the annual archdiocesan pilgrimage to the Sanctuary of our Lady of Lourdes in Mission. They

Pelland et présidé par le Chevalier André Morin qui représentait notre Président, Son Excellence Peter Quail.

Le samedi 10 juin une quinzaine de membres participèrent à un pèlerinage au Sanctuaire de Notre-Dame-de-Lourdes à Rigaud. Après le chapelet et la Sainte Messe, les membres se rencontrèrent pour un repas à la résidence de l'un d'entre eux.

A l'occasion de la Fête-Dieu, le 15 juin, les membres ont été invités à assister à la messe dans la co-cathédrale de Longueuil et à participer à la procession dans les rues de la ville. La cérémonie se termina au reposoir près de la co-cathédrale.

La messe patronale de St-Jean fut célébrée le 16 juin à la Basilique Notre-Dame. Membres, invités, et auxiliaires y assistaient. Dans son homélie, le cardinal Edmond Gagnon rappela aux membres leur devoir de défendre la foi et l'Eglise en face de livres et films récents qui nie la divinité de Jésus. A l'invitation des Pères de St-Sulpice, le dîner eut lieu au réfectoire du Séminaire de St-Sulpice, un édifice datant de 1657.

OTTAWA

Les membres se sont réunis le 25 mars dernier pour une recollection de carême présidé par le père Andréa Spatafora, M.S.F. Nous avons lancé notre campagne annuelle de fonds pour notre projet de services de santé auprès des sans-abris qui fréquentent les Bergers de l'espoir. Nous avons commencé cette année à fournir les services d'un infirmier un soir par semaine et nous voudrions offrir ces services deux soirs par semaines l'an prochain.

TORONTO

La retraite du carême eut lieu en la matinée du samedi 25 mars au Cardinal Flahiff Centre. Vingt-trois chevaliers et dames y prirent part. Une collation suivit la messe et la réflexion du carême qui se poursuivit ensuite dans la chapelle. Le père Katluski, c.s.b., chapelain de grâce magistrale, fit un exposé extrêmement salutaire en préparation au sacrement de réconciliation.

La messe de notre fête patronale a eu lieu à midi le 22 juin au Cardinal Flahiff Centre, suivie d'un déjeuner simple au Bloor Street Diner, chacun assumant ses frais.

VANCOUVER

Onze membres et auxiliaires ont accompli le pèlerinage à Lourdes, en France, au printemps, avec trois associations. Ils accompagnèrent un malade en phase terminale.

will convey some of the elderly and sick, provide medical services, tented seating, and care. Last year, 15 members and 19 auxiliaries participated.

CONGRATULATIONS

Our best wishes go to Robin and Jim Gogan who recently became the parents of their third son Joshua. Joshua has two brothers James and Jack.

After Mass in honor of our Patron Saint John the Baptist on June 22, 2006 in Toronto, on recommendation of his Most Eminent Highness the Grand Master, His Excellency, the president honored two of our members for their outstanding services for our Order: Fr. Don Finlay received the cross Pro Piis Meritis and John S. Grant QC advanced to Knight Grand Cross of Magistral Grace.

INVITATION

The Third Annual Summer Social in support of the Canadian Catholic Bioethics Institute (CCBI) will be held at Royal Canadian Yacht Club in Toronto on September 6, 2006. This event is a joint project of the St. Joseph Moscati Catholic Doctors Guild and the SMOM. The Social has become a favourite summer pastime for members to meet with friends and enjoy a gourmet dinner and interesting talk in the Clubhouse on Toronto Island. For further information and tickets, please call Jo-Anne Jackson-Thorne at the CCBI (416 - 926-2335) or email bioethics.usmc@utoronto.ca



The newly invested members in Vancouver. From left to right: Alex de Cosson, Gabrielle Komorowska, Dennis Molnar. Congratulations !

Trois membres ont été investi dans l'Ordre le 3 juin : la Comtesse Gabrielle Marie Komorowska, M. Alexander Francis de Cosson et M. Dennis Maximilian Molnar. Le 24 juin sera la prochaine occasion pour notre festin patronal.

Les membres participeront, le 19 août, au pèlerinage diocésain annuel au sanctuaire dédié à Notre-Dame-de-Lourdes, à Mission. Ils transporteront plusieurs malades et personnes âgées et ils offriront des services médicaux, des sièges sous tentes, et autres services. L'an dernier, 15 membres et 19 auxiliaires participèrent.

FÉLICITATIONS!

Nos félicitations s'adressent à Robin et à Jim Gogan à l'occasion de la naissance de leur troisième fils, Joshua, le 24 mai 2006. Joshua a deux frères; James et Jack.

A l'issue de la messe patronale de la Saint-Jean-Baptiste à Toronto, le 22 juin 2006, Son Excellence le Président Quail, sur la recommandation de son Altesse Éminentissime le prince et grand-maître, remit des décorations à deux de nos membres en reconnaissance de leurs et distingués services à l'Ordre. Le révérend père Donald Finlay, C.S.B., chapelain conventuel « ad honorem », reçut la croix PRO PIIS MERITIS tandis que Me John S. Grant, c.r., fut promu au rang de chevalier grand-croix de grâce magistrale.

INVITATION

La troisième activité sociale estivale annuelle en appui à l'Institut canadien catholique de bioéthique (ICCB) se tiendra au Royal Canadian Yacht Club de Toronto, le 6 septembre 2006. Cette activité est parrainée conjointement par le St. Joseph Moscati Catholic Doctors Guild et par l'Ordre de Malte. Elle est devenue un événement estival prisé par les membres qui rencontrent des amis tout en dégustant un repas gastronomique agrémenté de conversations intéressantes au pavillon du club sur l'île de Toronto. Pour de plus amples renseignements communiquez avec Jo-Anne Jackson-Thorne au ICCB : (416) 926-2335, ou par courrier électronique à l'adresse bioethics.usmc@utoronto.ca